
www.diariandorra.ad

EFINANCESAREFORMA DEL SISTEMA TRIBUTARI

La Cambra de Comerç valora de
manera positiva que l’executiu
s’hagi decantat, finalment, per un
IVA del 4,5 per cent en la reforma
dels impostos indirectes que vol
tirar endavant, segons va mani-
festar ahir el president de l’enti-
tat, Marc Pantebre. El principal
motiu és que, segons la Cambra,
aquest percentatge no provocarà
finalment un increment de la
pressió fiscal, tal com havien de-
manat reiteradament diverses as-
sociacions empresarials del país.

Pantebre va declarar ahir que
“és molt positiva la decisió final
del Govern”, i es va mostrar satis-
fet que les reunions mantigudes
entre especialistes tècnics de
l’entitat i de l’executiu “hagin do-
nat el seu fruit”. El president de la
Cambra va recordar, no obstant
això, que també hauria acceptat
un tipus del cinc per cent, tal com
proposava inicialment el ministe-
ri de Finances, si s’hagués pogut
demostrar que la pressió fiscal no
s’incrementava. Malgrat tot, Pan-
tebre va declarar que els càlculs
de l’executiu quadren bastant
amb els de la Cambra.

En un principi, l’entitat que re-
presenta els empresaris va elabo-
rar un informe on proposava un
tipus mitjà ponderat del 3,6 per
cent, però en el moment de fer-lo
encara no es coneixia com fun-
cionaria el tipus reduït, de tan
sols l’1 per cent sobre el valor afe-
git. Tal com ja va avançar el Diari,
aquest s’aplicarà sobre alimenta-
ció, sanitat i cultura. “En aquestes
circumstàncies, l’estudi ens per-
met concloure que la pressió fis-
cal s’incrementaria amb un tipus
superior al 4,4 per cent”, va expli-
car Pantebre.

REFORMA AMB EFECTES POSITIUS

El president de la Cambra va po-
sar en relleu que, gràcies a aques-
ta reforma, la competitivitat dels
preus es mantindrà, i els comer-
ciants podran mantenir si ho
desitgen els marges d’explotació
amb els quals treballen actual-
ment. Malgrat tot, Pantebre va
destacar que “en l’estudi inicial

vam poder comprovar grans dife-
rències entre comerços en aquest
aspecte”.

Pantebre també es va mostrar
d’acord que l’entrada en vigor del
nou impost indirecte sigui l’any
2012, tot i que “personalment
hauria preferit que l’IVA es co-
mencés a aplicar el 2011, però
comprenc que no hi ha prou
temps”. Un dels problemes fona-

mentals que segons el president
de la Cambra quedaran resolts és
la gran varietat d’impostos indi-
rectes que existeixen, i que amb
aquest nou text quedaran dero-
grats (IMI, ISI, IPI, IAC, cànon i
ISI bancari).

Pantebre també va mostrar-se
comprensiu amb el temps que
encara serà necessari per fer fun-
cionar correctament la infraes-

tructura i els reglaments que ne-
cessitarà un impost com l’IVA per
funcionar. A més, cal tenir en
compte que el tribut estarà fona-
mentat en la comptabilitat de les
empreses, quelcom que tot just
està començant a funcionar.

Cal recordar que la meritació
de l’impost tindrà lloc o bé a la
importació de mercaderies o bé a
la producció.
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La Cambra aprova un IVA del 4,5%
perquè mantindrà la pressió fiscal
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Marc Pantebre

“Hauria preferit que
l’IVA es comencés a
aplicar el 2011, però 
no hi ha temps”

PRESIDENT DE LA CAMBRA DE COMERÇ

QUÈ HA DIT

La Cambra de Comerç va donar
ahir la benvinguda als represen-
tants de l’Associació Iberoame-
ricana de Cambres de Comerç
(AICO), en una trobada organit-
zada a petició dels sud-ameri-
cans, i “fruit d’una oportunitat
casual”, tal com va indicar el
president de l’enitat andorrana,

Marc Pantebre. El Govern tam-
bé va oferir un acte de benvin-
guda, amb la presència del líder
de l’executiu, Jaume Bartumeu,
i el ministre de Comerç i Turis-
me, Claude Benet.

Durant l’acte, el president de
l’AICO, l’uruguaià Abrosio Ber-
tolotti, va destacar les relacions
recentment encetades entre
companyies del Principat i es-
tats de l’altra banda de l’Atlàntic.

Concretament es va referir a la
recent expansió de Crèdit An-
dorrà. Bertolotti va declarar que
el Principat dóna confiança als
interlocutors internacionals, ja
que ofereix “seguretat jurídica i
institucional”. El líder de l’ACOI
considera “excel·lent” que la
banca andorrana s’expandeixi
cap a Amèrica llatina.

D’altra banda, Bartumeu va
felicitar Pantebre per la iniciati-

va d’organitzar la visita, que
hauria de servir per millorar els
ponts de diàleg i concretar més
fàcilment que fins ara les opor-
tunitats de negoci. La reunió
més transcendent en aquest
sentit serà la de demà, en la
qual també assistirà el ministre
d’Economia i Finances, Pere
López. Els visitants estan convi-
dats a fer la ruta del romànic
durant la jornada d’avui.
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La “seguretat jurídica” del sistema bancari del país


